
STAATSCOM: ISSIE VAN ADVIES INZAKE ÏOT KIESSTELSEL 
EN "ETTELIJKE REGELING DER POLITIEKE PARTIJEN 

Notulen der vijfde plenaire vergadering, gehouden ten 
Departemente van Binnenlandse Zaken op Woensdag 
17 Februari 1954 te 14.00 uur. 

Aanwezig zijn: De leden van de Staatscommissie 
(met uitzondering van: Mr.F.G.C.J.M.Teulings, Prof. 
Mr.Dr.G.van den Bergh, Dr.L.A.H.Albering, E.F. Albr echt, 
Prof .Mr.Dr.J.Barents, Mr .H.£«J .Beernink, Prof .Mr. A.M .. 
Donner, Jhr.Mr.M.van 'der Goes van Naters, C.van den 
Heuvel, Mr.L.A.Nypels, Prof.Mr.I.V.Rypoerda Wierdsma, 
Prof .Mr.L.G.A.Schlichting en Dr.B.H.M.Vlekke) en de 
adjunct-secretarissen. 

Mede aanwezig is Drs.J.J.de Jonge als vertegen
woordiger van het N.I.P.0. voor de bespreking van 
punt 3 der agenda. 

Wegens afwezigheid van de voorzitter, Mr.Teulings, 
presideert de vice-voorzitter,. Mr.1.Donner, de verga
dering. 

Na opening der vergadering door de Voorzitter 
worden de notulen der vierde plenaire vergadering, 
gehouden op 13 Januari 1954, ongewljzigd goedgekeurd. 

De Voorzitter geeft het woord aan Drs.De Jonge 
om een verslag te geven van zijn bevindingen naar aan
leiding v^n de gehouden proefenquête. 

Drs.De Jonge begint met enige algemene opmerkin
gen: Het doel der enquête was drieledig: n.1. te 
weten te komen of a_. de vragen begrijpelijk gesteld 
zijn; b_. het resultaat beantwoordt aan wat er van 
verwacht werd; £. er nog veranderingen nodig zijn. 

De belangstelling voor de enquête was zeer groot, 
speciaal bij de vrouwen, hetwelk bleek uit de grote 
medewerking en het herhaaldelijk gesteld verzoek nog 
eens terug te komen. Iedere enquêteur heeft twee men
sen ondervraagd, een beter en een minder gesitueerde, 
waarbij zoveel mogelijk gemeenten werden ingeschakeld. 
Controle op de enquêteurs geschiedt o.a. door middel 
v^n kaartjes; de ondervraagden wordt verzocht deze aan 
het N.I.P.0. terug te zenden. Plm 50% van deze kaart
jes wordt teruggezonden. 

Drs.De Jonge behandelt vervolgens de resultaten 
aan de hand v&n de vragenlijst, welke gebruikt werd 
voor de.proefenquête. 

Vraag la_ werd goed beantwoord. Hierop kwamen 
concrete antwoorden, zoals o.a. woningnood, lonen en 
prijzen. 

De antwoorden op de politieke vragen lb. t/m f_ 
waren zeer onbevredigend. Het aantal anwoorden was 
gering en de verkregen antwoorden bieden geen gege
vens, welke voor de Commissie van enig nut kunnen 
zijn. 

- De -
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2. 

De vergadering besluit de vragen lb. t/m f. te 
laten vervallen. 

De vragen onder 2 geven geen redelijk resultaat, 
daar het percentage der mensen, die niet, bij vol
macht of blanco stemmen te gering is. Voorgesteld 
wordt deze vragen te laten vervallen, waartoe wordt 
besloten. 

• In vraag 3a. wordt voorgesteld toe te voegen: 
"bij de laatste verkiezingen voor de Tweede Kamer'*5 

met het doel zowel voor de enquêteurs als de onder
vraagde deze vraag duidelijker te maken, waartoe 
wordt besloten.-

, Mevrouw Verwey-Jonker is van oordeel, dat vraag 
3a_ te absoluut is gesteld. De vraag laat in zijn re
dactie geen mogelijkheid open voor degenen, die niet 
of blanco hebben: gestemd. 

Drs.De Jonge meent, dat het niet nodig is, een 
antwoord-mogelijkheid "niet gestemd" op te nemen, daar 
het met de bekende gegevens gemakkelijk is uit te 
maken, hoe groot het gedeelte "geen antwoord" is, dat 
hierdoor wordt veroorzaakt. 

Daar de vragen 3Jl, £ en il duidelijk zijn beant
woord, is Drs.De Jonge van mening, dat deze vragen 
dienen te worden gehandhaafd, waartoe wordt besloten. 

De vragen sub 4 werden bevredigend beantwoord, 
behalve 4cl en 4£. 

Drs.De Jonge stolt voor, deze te laten verval
len en een stel nieuwe vragen op te nemen 4c_, <i en <3, 

De Voorzitter is van mening:, dat het nieuwe 4c_ 
beter kon luiden: "Vindt U dat juist?". 

Mevrouw Vrrwey-Jonker stelt voor in vraag 4c[ 
(nieuw) het woord "doen" in beide laatste vraagzin
nen te vervangen door "kunnen doen". Tot het opnemen 
van de nieuwe vragen c_, d_ en e_ in deze gewijzigde 
redactie wordt vervolgens besloten. 

De antwoorden op vraag 41_ bleken voor de over
grote m erderheid te vallen onder de antwoord-moge
lijkheden van vraag 4^. Uit de resultaten bleek, dat 
deskundigheid en karakter door de ondervraagden het 
meest van belang worden geacht* 

De Voorzitter merkt op, dat deze twee desiderata 
niet in de juiste verhouding staan tot de eerste twee 
van de in vraag 4;j_ genoemden, daar men toch moeilijk 
kan verwachten, dat iemand zich wil laten vertegen
woordigen door iemand van een bepaald beroep, al mist. 
hij ook alle capaciteiten. 

De vergadering besluit in de vraagstelling van 
4j_ de woorden "in de eerste plaats" toe te voegen. 

- Over -

Instituut voor Nederlandse Geschiedenis, Grondwetscommissies 1883-1983
1953 Commissie-J. Donner, notulen, plenair, 1954-02-17

NL-HaNA, BiZa/Kiesraad, 2.04.113, inv.nr. 780



3. 

Over vraag 5a, waren de enquêteurs niet tevreden, 
Deze vraag kon beter als inleidende vraag op vraag 4 
gesteld worden. 

De antwoorden op de vragen 5jb, c en d bleken 
verrassend gering. Besloten wordt ook deze vragen to 
handhaven, doch als vragen 6a, b_ en £, waarbij op 
voorstel van Drs.De Jonge bij 5 1D wordt besloten tot 
twee aparte vragen: "1. leden-van de Tweede Kamer, 
2. leden van de Eerste Kamer". 

Drs.De Jonge geeft een overzicht van de antwoor
den op vraag 5©. en vergelijkt die met de resultaten 
van vraag 13_e. In tegenstelling tot de verwachting 
bleek het resultaat zeer verschillend te zijn, waar
uit blijkt, dat deze vraag aan zijn doel beantwoordt. 

De bedoeling van deze vraag is, duidelijk te 
maken, wat het stemmen op personen betekent. 

Ook de vragen 5;f, g, k en 1 werden goed beant
woord, alhoewel het van belang kan zijn, de reden te 
weten van het antwoord op 5h. Voorgesteld wordt de 
vragen 52. ̂ A1 11 te handhaven en na de laatste een 
vraag in te voegen "Waarom?", waartoe wordt besloten. 

Vraag 5j_ blijkt voor de meerderheid negatief te 
worden beantwoord. Deze vraag wordt gehandhaafd. 

Tengevolge van de vele opvattingen, die men over 
het woord ".'kennen" in vraag 51̂  kan hebben, waren de 
antwoorden tamelijk duister. De vergadering besluit 
deze vraag te laten vervallen. 

De vragen 6a t/m. f. bleken goed beantwoord. Deze 
vragen worden derhalve gehandhaafd. Als antwoord op 
vraag 7ü weet men gemiddeld 2 a 3 partijen te noemen. 

Drs.De Jonge vindt dit getal bevredigend, daar 
7fo van de bevolking in het geheel geen krant leest en 
nergens iets van weet. 

De vragen 7J2. en £ werden goed beantwoord, doch 
vraag 7d. bleek niet geheel duidelijk. Drs.De Jonge 
stelt voor deze vraag een nieuwe redactie voor. 

Mevrouw Vcrwey-Jonker is van oordeel, dat vraag 
7(1 beter kan vervallen, daar vraag 8a_ ongeveer do-
zelfde strekking heeft. De vergadering kan zich daar
mede verenigen. 

Verscheidene leden van de Commissie vinden het 
getal 5> genoemd in vraag 8a., voor ons land te hoog. 
Op voorstel van Dr.Prinsen wordt in deze vraag "b.v. 
minstens 5 zetels" vervangen door "meer dan één 
zetel". 

Op vraag 8(1 kwamen over het algemeen juiste 
antwoorden, doch hot is niet duidelijk, in hoeverre 
deze van belang voor de Commissie kunnen zijn. Beslo
ten wordt, deze vraag te laten vervallen en een nieuw 
9d, op te nemen. 

- Dr.Prinsen -
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4. 

Dr «Prinsen is van oordeel, dat in vraag 8c. het 
accent te veel ligt op het Kabinet in plaats van op 
de Volksvertegenwoordiging. Hij stelt voor de woor
den "een Regering te vormen" te veranderen in "te 
regeren". waartoe wordt besloten.. 

In tegenstelling tot Dr.Prinsen is Drs.De Jonge 
van mening, dat vraag 8e_ nut kan hebben, doch dan 
dient een vraag "Waarom?" te worden toegevoegd. De 
vergadering besluit een zodanige vraag (nieuw 9£) 
toe te voegen. " •• 

De vragen 9§_ t/m. £ worden alle gehandhaafd. 
Omtrent de vragen sub 10 merkt Mevrouw Verwey-

Jonker op, dat er voor de f huisvrouwen bij 10(f geen 
mogelij heid is gelaten. Zij stelt voor vrouwelijke 
ondervraagden een subs. 10̂ b op te nemen, luidende: 
"Spreekt U wel, eens met anderen over politiek of 
niet?". De vergadering besluit de vragen 10a_ t/m. f 
met daarin opgenomen de do or Mevrouw Verwey-Jonker 
voorgestelde toevoeging te handhaven. 

De wijziging, voorgesteld door Drs.De Jonge in 
de vragen 11 t/m 13 worden door de vergadering aan
vaard. 

Mevrouw Verwey-Jonker zag gaarne de vraag naar 
de vakvereniging zodanig uitgebreid, dat ook vele 
vrouwenorganisaties daaronder zouden vallen. 

Drs.De Jonge meent, dat het practisch niet moge
lijk is, deze lijst verder uit te breiden, daar de^ 
grens wat er wel bij zou moeten en wat niet, moeilijk 
te trekken is, terwijl het hem niet duidelijk is, wat 
het doel van een zodanige, uitbreiding zou zijn, daar 
de vraag alleen gesteld wordt ter beoordeling van de 
achtergrond der ondervraagden. 

Volgens de Voorzitter'zal op deze vraag maar 
zeer weinig worden geantwoord, tengevolge van hot 
grote percentage vrouwen en niet-werklieden onder 
de ondervraagden. Op voorstel van de voorzitter be
sluit de vergadering deze vraag te laten vervallen. 

De Voorzitter vraagt Drs.De Jonge,, wanneer de 
enquête kan plaatsvinden. Drs.De Jonge verklaart dit 
reeds de vol' ende week te kunnen doen, doch het 
duurt ongeveer 6 weken, voordat het materiaal ver
werkt is en een rapport kan worden opgesteld. 
De Voorzitter verzoekt Drs.De Jonge voor het opstel
len van het rapport contact op te nemen met het se
cretariaat om daardoor tevergeefs werk te voorkomen. 

De samenstelling der Sub-commissies wordt ver
volgens- conform het door het Secretariaat toogezon
den voorstel aanvaard. Voor de Sub-commissie voor de 
wettelijke regeling der politieke partijen wordt 
de volgende vergadering vastgesteld op 10 Maart a.s. 
te 2 uur, terwijl de eerstvolgende plenaire verga
dering zal plaats vinden, nadat het rapport van de 
enquête door het N.I.P.0. is uitgebracht. 

- Niets -
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5. 

Niets moer aan de orde zijnde, wordt deze ver 
gadering te 15-55 uur door de Voorzitter gesloten. 

m-50-89 8-902 
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